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Naalakkersuisutmedlemmet for Finanser 
 
KOPI til: 
Naalakkersuisutmedlemmet for Sundhed 

Orientering til Naalakkersuisut om Finans- og Skatteudvalgets beslutning mandag 
den 29. oktober 2012 (sagsnr. 01.31.06/12-00602) 

Tillægsbevillingsansøgning på 10,3 mio.kr. til Sundhedsvæsenet  
 
Naalakkersuisut indstiller, 
at  bevillingen på hovedkonto 34.12.03, Fællesudgifter, evakueringer mv. forhøjes med 

6.300.000 kr. 
at  bevillingen på hovedkonto 34.12.05, Landsapoteket forhøjes med 4.000.000 kr. 
at  bevillingen på hovedkonto 20.05.31, Reserver til merudgifter på det kommunale 

område, nedsættes med 731.000 kr. 
at   bevillingen på hovedkonto 20.11.50, Driftsreserven, nedsættes med 418.000 kr. 
at  bevillingen på hovedkonto 20.11.70, Reserve til nye initiativer, nedsættes med 

1.000.000 kr. 
at  bevillingen på hovedkonto 30.01.03, Kurser og efteruddannelse om det sociale om-

råder nedsættes med 2.000.000 kr. 
at  bevillingen på hovedkonto 30.10.45, Særlig indsats børn- og ungeområdet med 

1.000.000 kr. 
at  bevillingen på hovedkonto 30.14.29, Forebyggende virksomhed nedsættes med 

1.000.000 kr. 
 
Finansudvalgets bemærkninger 
Naalakkersuisut søger i nærværende sag om en tillægsbevilling til Sundhedsvæsenet.  
 
Forinden udvalget træffer beslutning i sagen ønskes yderligere oplysninger. Udvalget ind-
kalder på denne baggrund hermed Naalakkersuisutmedlemmet for Sundhed til samråd om 
sagen. Samrådet vil blive afviklet mandag den 5. november 2012 kl. 14.30 i Mødelokale 2. 
Familie- og Sundhedsudvalget påregnes indbudt til samrådet.  
 
Udvalget ønsker på samrådet følgende spørgsmål besvaret: 
 

1. I hvilket omfang kan de af ansøgningen omfattede merudgifter anses at være en 
følge af sundhedsreformen? 

2. I forlængelse af forrige spørgsmål ønskes det oplyst, i hvilket omfang merudgifterne 
anses som påregnelige? 
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3. 3,5 mio. kr. af det forventede merforbrug i Sundhedsvæsenet tilskrives merudgifter 
som følge af ophør af pensionistrabatter på flybilletter. Det fremgår imidlertid, at Air 
Greenland fjernede denne rabatmulighed ved årsskiftet 2010/2011. Dette var såle-
des kendt, da FL12 blev vedtaget i november 2011. Hvilke forhold bevirker efter 
Naalakkersuisutmedlemmets opfattelse, at Sundhedsvæsenet ikke var i stand til at 
indbudgettere konsekvenserne af rabattens ophør i Sundhedsvæsenets budgetter 
for 2012? 

4. Anses ansøgningen at være fuldt ud forenelig med bestemmelserne i Budgetloven? 
Der tænkes her konkret på bestemmelserne om, at ansøgninger om bevillingsæn-
dringer skal bygge på forhold, som ikke kunne forudsiges ved vedtagelsen af finans-
loven.  

5. Udviser nogle af de hovedkonti, som der søges midler til et overforbrug pr. 25. okto-
ber 2012? Udvalgets spørgsmål skal ses på baggrund af bestemmelserne i Budget-
loven, jfr. hvilken Finansudvalget ikke godkender efterbevillinger.  

6. En bevillingsansøgning bør indeholde oplysninger om konsekvenserne, såfremt an-
søgningen ikke godkendes. En ansøgning om tillægsbevilling bør endvidere frem-
sendes så tilstrækkeligt betids, at Naalakkersuisutområdet ved en tilstrækkeligt 
stram styring kan overholde sin bevilling i det tilfælde, at ansøgningen ikke godken-
des. Hvad kan oplyses herom? 

7. Anses budgetteringen i Sundhedsvæsenet på de af ansøgningen berørte hovedkon-
ti, hvortil der søges tilført midler, at have været fuldt ud realistisk, jfr. de tidligere an-
befalinger fra Deloitte? 

8. Det anføres i ansøgningen, at Sundhedsvæsenet forventer at gennemføre effektivi-
seringer til en samlet værdi af omkring 15 mio. kr. i 2012. Hvad kan oplyses nærme-
re herom? 

9. Deloitte har tidligere påpeget et strukturelt rationaliseringspotentiale i Sundhedsvæ-
senet på i alt op til 70 mio. kr. årligt. Det er forståelsen, at de 15 mio. kr. omtalt i fo-
regående spørgsmål indgår i dette beløb. Hvad er status på realiseringen af den øv-
rige del af rationaliseringspotentialet? 

10. Det fremgår af flere af de fremsendte budgetbidrag, såsom f.eks. budgetbidraget til 
hovedkonto 20.05.31 Reserve til merudgift på det kommunale område, at ”Midlerne 
søges anvendt til hjemtagelse af ventelisteafviklingen…”. Hvad mener der konkret 
hermed? 

11. Til finansiering af ansøgningen søges der bl.a. rokeret 1 mio. kr. fra hovedkonto 
30.10.45 Særlig indsats på børn- og ungeområdet. Det fremgår af budgetbidraget, 
at aktiviteten og udgiften på plejefamilieområdet har været lavere end forventet. 
Baggrunden herfor ønskes uddybet, idet dette tiltag på socialområdet har været an-
set højt prioriteret.  

12. Til finansiering af ansøgningen søges der bl.a. rokeret 2 mio. kr. fra hovedkonto 
30.01.03 Kurser og efteruddannelse om det sociale område. Det fremgår af budget-
bidraget, at ”det ikke har været muligt at etablere et forventet uddannelsesforløb i 
forbindelse med diplomuddannelsen, samt at planlagte kurser i forbindelse med 
planlagt ny lovgivning har måttet udskydes til 2013”. Dette ønskes generelt uddybet, 
idet det særligt ønskes oplyst, hvilken konkret lovgivning, der er udskudt. Og har 
man undersøgt behovet for yderligere kurser om allerede gældende lovgivning?   
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13. Hvad kan Naalakkersuisutmedlemmet oplyse om angiveligt utilsigtede større indkøb 
af svangerskabsforebyggende midler i regi af Landsapoteket eller andre indkøbsen-
heder i Sundhedsvæsenet og eventuelle heraf følgende organisatoriske ændringer 
eller tiltag?  

14. Kan Naalakkersuisutmedlemmet i øvrigt oplyse andet af relevans for nærværende 
ansøgning? 

 
Udvalget påregner at stille opfølgende spørgsmål under samrådet. Der vil bl.a. kunne blive 
tale om spørgsmål til Naalakkersuisuts ændringsforslag til 2. behandlingen af finanslovsfor-
slaget.  
 
Udvalget er opmærksomt på, at tillægsbevillingsansøgningen er udarbejdet med bidrag fra 
andre departementer, og følgelig vedrører nogle af udvalgets spørgsmål andre hovedkonti 
end dem, som hører under Naalakkersuisutmedlemmets ressortområde. Til besvarelse af 
disse antager udvalget, at Naalakkersuisutmedlemmet i den forbindelse vil indhente bidrag 
fra relevante Naalakkersuisutmedlemmer.   
 

--------------------- 
 
Finansudvalget har som målsætning, at et samråd i videst mulige omfang skal tage form af 
en politisk drøftelse imellem Naalakkersuisutmedlemmet og Udvalget – typisk om priorite-
ringer og målsætninger. Ved den mundtlige drøftelse bør så vidt muligt benyttes frit fore-
drag. 
 
Finansudvalget ønsker endelig at modtage et notat på grønlandsk og dansk om foranstå-
ende spørgsmål i forlængelse af samrådet. Notatet bedes sendt elektronisk til ju-
lie@inatsisartut.gl senest umiddelbart efter samrådet. Såfremt notatet medbringes og an-
vendes under samrådet bedes en kopi givet til udvalgets tolk samt udvalgssekretær umid-
delbart ved samrådets begyndelse. 
 
 
Finansudvalgets beslutning 
Med den ovenfor anførte forståelse udsætter Finansudvalget sin stillingtagen til indstillin-
gerne fra Naalakkersuisut med henblik på at gennemføre det ovenfor nævnte samråd.  
 
 
 

På Finansudvalgets vegne 
 
 
 

Andreas Uldum 
Formand for udvalget 

 
Kopi: Familie- og Sundhedsudvalget 


